

---

## НАШИ АВТОРЫ

**Гордиенко Элиса Алексеевна**, доктор исторических наук, ведущий научный сотрудник Санкт-Петербургского Института истории РАН, автор многих работ по истории культуры и искусства древнего Новгорода, в том числе монографий и альбомов.

Gordienko Elisa Alekseevna, Grand PhD (History), Leading Researcher of the St. Petersburg Institute of History of the Russian Academy of Sciences. E-mail: elisaspb@mail.ru.

**Котляр Николай Федорович**, доктор исторических наук, член-корреспондент Национальной Академии наук Украины, Заслуженный деятель науки, лауреат Государственной премии Украины и академических премий, главный научный сотрудник Института истории НАН Украины, автор многих исследований в области вспомогательных исторических дисциплин (нумизматика, сфрагистика), летописания, истории древнерусской государственности, Галицко-Волынской Руси.

Kotlar Nicolay Fedorovich, Grand PhD (History), Corresponding Member of the Ukrainian National Academy of Science, Honoured Academic worker, National Prize of Ukraine winner, Senior Researcher of the Institute of History of the Ukraine National Academy of Science, the author of a number of works on numismatics, sphragistics, the history of Old Russia statehood and Galicia-Volyn' region. E-mail: kij@bk.ru.

**Лавренченко Мария Леонидовна**, аспирантка Института славяноведения РАН, научные интересы: использование терминов родства в древнерусских памятниках.

Lavrenchenko Maria Leonidovna, postgraduate student of Institute of Slavic Studies of the Russian Academy of Sciences, interested in the terms of kinship in Old Russia. E-mail: lavrenchenko1@yandex.ru.

**Лаушкин Алексей Владимирович**, кандидат исторических наук, доцент исторического факультета МГУ, автор многих работ по истории Средневековой Руси.

Laushkin Alexey Vladimirovich, PhD (History), Associate Professor of the Faculty of History at the Moscow State University, the author of many works on the history of the Medieval Russia. E-mail: laushkin@newmail.ru.

**Остапенко Александр Алексеевич**, аспирант Института археологии РАН. Сфера научных интересов: церковная археология Древней Руси.

Ostapenko Alexander Alexeevich, postgraduate student of the Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences. Research interests: Old Rus' Church archaeology. E-mail: ostapovka@gmail.com.

**Петров Дмитрий Аркадьевич**, архитектор, директор компании «Архитектурные мастерские – Классика», автор работ по истории архитектуры Новгорода и Москвы в XV–XVI в. и об архитектурных связях Руси с Германией и Италией во второй четверти XV – начале XVI в.

Petrov Dmitry Arkadyevich, architect, the head of the company “Arkhitekturnye masterskie – Klassika”, the author of works on history of Novgorod and Moscow architecture and Russian, Italian and German architectural ties in the 15<sup>th</sup> – beginning of the 16<sup>th</sup> centuries. E-mail: dpetrovsv@yandex.ru.

**Петрушко Владислав Игоревич**, доктор церковной истории, кандидат исторических наук, профессор кафедры истории Русской Церкви Православного Свято-Тихоновского гуманитарного университета. Сфера научных интересов – история православия, униатства, православно-католических отношений и церковных расколов на Украине.

Petrushko Vladislav Igorevich, Grand PhD (Church History), PhD (History), Professor of the St. Tikhon's Orthodox University, interested in the Orthodox history, uniatism, the Church schisms in Ukraine. E-mail: vp@sedmitza.ru.

**Печников Михаил Викторович**, кандидат исторических наук, ведущий редактор Церковно-научного центра «Православная энциклопедия», автор работ по средневековой истории Новгорода, истории церкви.

Pechnikov Mihail Victorovich, PhD (History), Senior Editor of Church-scientific Center “Orthodox Encyclopedia”, the author of articles on medieval history of Novgorod the Great and Russian Church. E-mail: mihpechnikov@rambler.ru.

**Полехов Сергей Владимирович**, кандидат исторических наук, научный сотрудник Института российской истории РАН. Сфера научных интересов: история Великого княжества Литовского в XIII–XVI в.

Polekhov Sergey Vladimirovich, PhD (History), research fellow of the Institute of Russian History of the

---

Russian Academy of Sciences. Research interests: history of the Grand Duchy of Lithuania in the 13<sup>th</sup>–16<sup>th</sup> centuries. E-mail: sergey.polekhov@gmail.com.

**Усачев Андрей Сергеевич**, доктор исторических наук, профессор кафедры истории и теории исторической науки РГГУ, автор многих работ по истории древнерусской книжности и русской историографии.

Usachev Andrey Sergeevich, Grand PhD (History), Professor of the Department of History and Theory of the Historical Science of the Russian State University for the Humanities, the author of many works in the field of the Old Russian book studying and Russian historiography. E-mail: Asuuas@mail.ru.

**Ченцова Вера Георгиевна**, кандидат исторических наук, старший научный сотрудник Центра истории Византии и восточнохристианской культуры Института всеобщей истории РАН; автор публикаций по истории Византии, Восточной церкви и связей России с христианским Востоком в XVI–XVIII в.

Tchentsova Vera Georgievna, PhD (History), Senior Researcher of the Centre for Byzantium and Christian East History and Culture of the Institute of General History of the Russian Academy of Sciences, the author of many publications on Byzantine and Eastern Christianity history, specialist in the history of the relations of Russia with the Christian East in the 16<sup>th</sup>–18<sup>th</sup> centuries. E-mail: graougraou@hotmail.com.

**Штайндорф Людвиг**, доктор исторических наук, профессор Университета им. Христиана Альбрехта в Киле (Отделение истории, кафедра Восточной и Юго-Восточной Европы). Сфера научных интересов: монашеская культура в Московской России; средневековая история городов в Хорватии; церкви, государство и общество в социализме.

Steindorff Ludwig, Grand PhD (History), Professor of the Christian-Albrecht-University at Kiel (Department of History, Chair of East and South East European History), main fields of research interest: Monastic Culture in Muscovite Russia; Medieval Urban History of Croatia; Churches, State and Society in Socialism. E-mail: lsteindorff@oeg.uni-kiel.de.